

ကမ္ဘာ့ဘဏ်အကြောင်းကိုလေ့လာခြင်း။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်သည် နိုင်ငံပေါင်း (၁၈၇) နိုင်ငံက ပိုင်ဆိုင်သည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးမှု အဖွဲ့အစည်း တစ်ခု ဖြစ်သည်။ ၎င်း၏ အခန်းကဏ္ဍမှာ ပိုမို ဆင်းရဲနွမ်းပါးသော အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ အစိုးရများအား ၎င်းတို့နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးနှင့် ၎င်းတို့ပြည်သူများ၏ လူနေမှုအဆင့်အတန်းမြင့်မားလာစေရန် ငွေထုတ်ချေးခြင်းဖြင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုကို လျော့ချပေးရန်ဖြစ်သည်။ ဤဘဏ်သည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်နေသည့် ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံး သုတေသနဌာနများအနက်မှ တစ်ခု ဖြစ်သည်။ ဤအသိပညာကို အသုံးပြုလျက် တိုင်းပြည်အသီးသီးရှိ ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး၊ အာဟာရဓာတ်ပြည့်ဝရေး၊ ဘဏ္ဍာရေး၊ တရားစီရင်ရေး၊ တရားဥပဒေနှင့်ပတ်ဝန်းကျင်စသည့် လုပ်ငန်းနယ်ပယ်များတွင် အကြံဉာဏ်ပေးရန် အထူးပြု ဌာနများကို ဤဘဏ်က တည်ထောင်ပေးထားသည်။

ဤဘဏ်၏ အခြားအစိတ်အပိုင်းတစ်ခုမှာ ကမ္ဘာ့ဘဏ်တက္ကသိုလ်ဖြစ်ပြီး ဒေသခံသုတေသနနှင့် ပညာသင်ကြား ရေးဌာနအဖွဲ့အစည်းများမှတစ်ဆင့် ကမ္ဘာပေါ်ရှိ အစိုးရအရာရှိများနှင့် အခြားအရာရှိများအား သင်တန်းများ ဖွင့်လှစ်သင် ကြားပေးလျက်ရှိသည်။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်ကိုတည်ထောင်ခဲ့ပုံ

ဒုတိယကမ္ဘာစစ်အပြီးတွင် ဥရောပနှင့် ဂျပန်နိုင်ငံတို့ ပြန်လည်တည်ဆောက်နိုင်အောင် ကူညီရန် (၁၉၄၄) ခုနှစ် တွင် ဤကမ္ဘာ့ဘဏ်ကို တည်ထောင်ခဲ့သည်။ ထိုစဉ်က ၎င်း၏ တရားဝင်အမည်မှာ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ပြန်လည်တည် ဆောက်ရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ်ဖြစ်သည်။ ၎င်း၏ လုပ်ငန်းများကို (၁၉၄၆) ခုနှစ်တွင် စတင်ဆောင်ရွက်ခဲ့စဉ်က ၎င်းတွင် အဖွဲ့ဝင် (၃၈) နိုင်ငံသာ ရှိခဲ့သည်။ ယခုအခါ ကမ္ဘာပေါ်ရှိ နိုင်ငံအများစုသည် ၎င်း၏ အဖွဲ့ဝင်များ ဖြစ်နေချေပြီ။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်တစ်ခုကို ကျွန်ုပ်လိုအပ်ပါသလား။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်ကဲ့သို့သော ငွေချေးပေးသည့် နေရာဌာနတစ်ခုမရှိပါက ကမ္ဘာ့အဆင်းရဲဆုံးနိုင်ငံများသည် အလွန် အမင်း လိုအပ်နေသော ဖွံ့ဖြိုးရေးစီမံကိန်းများကို ငွေကြေးထောက်ပံ့ရန်နည်းလမ်းတစ်ခုတစ်ရာရှိမည် မဟုတ်ပေ။ ဤစီမံ ကိန်းများသည် ပြည်သူအများပညာတတ်မြောက်လာစေရေး၊ ကျန်းမာကြံ့ခိုင်သည့်ဘဝမျိုးဖြင့် အသက်ရှင်နေထိုင်ရေး၊ အလုပ်အကိုင်များရရှိရေးနှင့် တက်ကြွသည့်နိုင်ငံသားများအဖြစ် နိုင်ငံကိုအလုပ်အကျွေးပြုရေးတို့ကို အထောက်အကူပြုရာ ဌ် အဓိကကျလှသည်။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်ကိုဖွဲ့စည်းထားပုံ

ကမ္ဘာ့ဘဏ်သည်မတူညီသောလုပ်ငန်းများကို အထူးပြုဆောင်ရွက်ပေးသည့် အဖွဲ့အစည်းသစ်များကို မိမိ၏ပင်မ အဖွဲ့အစည်းအတွင်း၌ ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ထားသည်။ ယင်းအဖွဲ့အစည်းအားလုံးကို ကမ္ဘာ့ဘဏ်အုပ်စုဟု တစ်ပေါင်း တည်း သတ်မှတ် ခေါ်ဝေါ်သည်။ ဤကမ္ဘာ့ဘဏ်အုပ်စုတွင် အောက်ပါအထူးပြုအဖွဲ့အစည်းများပါဝင်သည်။

- ဝင်ငွေနှည်းပါးသည့်နိုင်ငံများနှင့် အလယ်အလတ်ဝင်ငွေရှိသည့် နိုင်ငံများအားငွေချေးသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ပြန်လည်တည်ဆောက်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးဘဏ် (IBRD)
- ဝင်ငွေနှည်းသောနိုင်ငံများကိုငွေချေးသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဖွံ့ဖြိုးရေးအသင်း (IDA)
- ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍကိုငွေချေးသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဘဏ္ဍာရေးကော်ပိုရေးရှင်း (IFC)
- ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီများအား ပြည်ပနိုင်ငံများတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန်အားပေးသည့်နိုင်ငံစုံ အကျိုးတူရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အာမခံရေးအေဂျင်စီ (MIGA)
- ပုဂ္ဂလိက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများနှင့် ပြည်ပနိုင်ငံများအကြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဆိုင်ရာ သဘောထားကွဲလွဲမှုများကို တစ်ဖက်နှင့်တစ်ဖက် ညှိနှိုင်းဖြေရှင်းမရပါက ကူညီလေ့ရှိသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အငြင်းပွားမှုများ ဖြေရှင်းရေးဌာန (ICSID) တို့ဖြစ်ကြသည်။

ဆုံးဖြတ်ချက်များချမှတ်ပုံ

ဤဘဏ်ကို ဧရာမသမဝါယမအသင်းတစ်သင်းကဲ့သို့ လည်ပတ်စေပါသည်။ ၎င်း၏အဖွဲ့ဝင်များသည် အစုရှယ်ယာဝင်များနှင့်တူပြီး ၎င်း၏ဝန်ဆောင်မှုများကို အသုံးပြုနေသူများ၏ အကျိုးအတွက် လုပ်ငန်းလည်ပတ်လျက် ရှိသည်။ တိုင်းပြည်တစ်ပြည်က ထည့်ဝင်ရမည့် အစုရှယ်ယာအရေအတွက်သည် ၎င်း၏စီးပွားရေးအင်အားပေါ်တွင် အကြမ်းဖျင်းအားဖြင့်အခြေခံသည်။ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသည် အကြီးဆုံးသော တစ်ဦးတည်းရှယ်ယာရှင်ဖြစ်သည်။ ၎င်း၏နောက်တွင် ဂျပန်၊ ဂျာမနီ၊ ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်းနှင့် ပြင်သစ်နိုင်ငံတို့ အစဉ်လိုက်ရှိကြသည်။ ကျန်အစုရှယ်ယာများကို အခြားအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများက ခွဲဝေထည့်ဝင်ကြရသည်။

အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများအဖွဲ့တစ်ဖွဲ့က ဤဘဏ်၏အစိုးရရှယ်ယာရှင်များကို ကိုယ်စားပြုသည်။ ယေဘုယျအားဖြင့် ဤအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများမှာ တိုင်းပြည်အသီးသီးမှ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး သို့မဟုတ် ဖွံ့ဖြိုးရေးဝန်ကြီးကဲ့သို့သော ဝန်ကြီးများ ဖြစ်ကြသည်။ ဤအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများသည် ကမ္ဘာ့ဘဏ်တွင် အဓိကအကျဆုံးမူဝါဒချမှတ်ပေးသူများဖြစ်ကြသည်။ ၎င်းတို့သည် ဤဘဏ်၏နှစ်ပတ်လည်အစည်းအဝေးများ၌ တစ်နှစ်လျှင်တစ်ကြိမ် တွေ့ဆုံလေ့ရှိကြသည်။

ကမ္ဘာ့လုံးဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးရေးပြဿနာများကို မည်သို့အကောင်းဆုံးဖြေရှင်းမည်ဆိုခြင်းနှင့် ဤကမ္ဘာတွင် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုလျော့ချရေးကို အထောက်အကူပြုရန် လာမည့်နှစ် (နှစ်မကြာမီကာလ)တွင် ကမ္ဘာက ဘယ်အရာကို အလေးထားဆောင်ရွက်သင့်သည်ဆိုခြင်းတို့ကို ဤဘဏ်၏အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများနှင့် နိုင်ငံတကာငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့၏ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ အားလုံးက နှစ်ပတ်လည်အစည်းအဝေးပွဲများ၌ ဆုံးဖြတ်လေ့ရှိသည်။

အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများသည် တစ်နှစ်လျှင်တစ်ကြိမ်သာတွေ့ဆုံကြရသဖြင့် ဤဘဏ်ရှိလုပ်ငန်းခွင်တွင် တာဝန်ထမ်းဆောင်နေကြသည့် ၎င်းတို့၏အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာများအား ၎င်းတို့ကတာဝန်များကို သတ်သတ်မှတ်မှတ် ခွဲဝေပေးထားသည်။ အဖွဲ့ဝင်အစိုးရတိုင်းကို အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာတစ်ဦးစီက ကိုယ်စားပြုထားသည်။ အစုရှယ်ယာအများဆုံး ထည့်ဝင်ထားသည့် ငါးနိုင်ငံ (ပြင်သစ်၊ ဂျာမဏီ၊ ဂျပန်၊ ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်းနှင့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု)က အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာတစ်ဦးစီ ခန့်ထားပြီး အခြားအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများကိုမူ အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာ (၁၉)ဦးဖြင့် ကိုယ်စားပြုထားသည်။

ချေးငွေများနှင့် အာမခံငွေများ၊ မူဝါဒအသစ်များ၊ အုပ်ချုပ်ရေးအသုံးစရိတ်၊ တိုင်းပြည်ထောက်ပံ့ရေး မဟာဗျူဟာများနှင့် ငွေချေးခြင်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ ဆုံးဖြတ်ချက်များအား အတည်ပြုခြင်းအပါအဝင် ဤဘဏ်၏ လုပ်ငန်းအသီးသီးကို ဘဏ်၏ အမှုဆောင်ဒါရိုက်တာ (၂၄)ဦးက ကြီးကြပ်သည်။

ချေးငွေများနှင့်ကမ္ဘာ့ဘဏ်

ဤဘဏ်သည် အလယ်အလတ်ဝင်ငွေရှိသည့် တိုင်းပြည်များအား စီးပွားရေးဘဏ်များမှ ချေးငွေများအပေါ် သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုးနှုန်းများထက် လျော့နည်းသက်သာသော အတိုးနှုန်းများဖြင့် ငွေများကိုထုတ်ချေးလျှက်ရှိသည်။ ထို့ပြင် အခြားနေရာများမှ ချေးငွေများမရရှိနိုင်သည့် အဆင်းရဲဆုံးနိုင်ငံများကိုလည်း ဤဘဏ်မှအတိုးမယူဘဲ ငွေထုတ်ချေးလျက်ရှိသည်။ ဤဘဏ်မှငွေချေးယူထားသည့် တိုင်းပြည်များသည် စီးပွားရေးဘဏ်များကခွင့်ပြုသည့် ကာလအပိုင်းအခြားထက် ပိုမိုကြာရှည်သော ကာလအပိုင်းအခြားရောက်မှ ၎င်းတို့၏ချေးငွေများကို ပြန်လည်ပေးဆပ်ရမည် ဖြစ်ရာ နှစ်အတန်ကြာသည်အထိ ပြန်လည်စတင်ပေးဆောင်စရာမလိုချေ။

ငွေရရှိသည့်ပင်ရင်း

ဤဘဏ်သည် ၎င်းကထုတ်ချေးလျှက်ရှိသည့်ငွေများကို အခြားမှချေးယူသည်။ ၎င်းတွင် ကောင်းစွာထိန်းသိမ်းထားသည့် အရန်ငွေကြေးပမာဏ အမြောက်အမြားရှိခြင်းကြောင့် ၎င်းကိုအများကယုံကြည်ကြသည်။ ဆိုလိုသည်မှာ ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းရှိငွေကြေးဈေးကွက်များမှငွေများကို သက်သာသည့်အတိုးနှုန်းဖြင့် ၎င်းကချေးယူနိုင်ပြီး ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံများသို့ လျော်ကန်သင့်မြတ်သော စည်းကမ်းချက်များဖြင့် ပြန်လည်ထုတ်ချေးနိုင်သည်။

ဤဘဏ်၏အရန်ငွေကြေးများကို ပင်ရင်းအချို့မှရရှိသည်။ ယင်းတို့တွင် ငွေကြေးဈေးကွက်များတွင် ကောက်ခံသည့် ရန်ပုံငွေများ၊ ၎င်း၏ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများမှ ရရှိသည့်ဝင်ငွေများ၊ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများကပေးဆောင်သည့် ထည့်ဝင်ကြေးများ၊ (အထူးသဖြင့် ပိုမိုချမ်းသာကြွယ်ဝသည့်) အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများမှ လျှို့ဝှက်ငွေများနှင့် ငွေချေးယူသောနိုင်ငံများ ကိုယ်တိုင်က ပြန်လည် ပေးဆပ်သည့် ချေးငွေများပါဝင်သည်။

ဤဘဏ်သည် စီမံကိန်းတစ်ခုအတွက် လိုအပ်သည့်ငွေကြေး၏ အစိတ်အပိုင်းတစ်ရက်ကိုသာ ထုတ်ချေးလေ့ရှိသည်။ ငွေချေးယူသောနိုင်ငံသည် ကျန်ငွေကို အခြားသောပင်ရင်းများမှဖြစ်စေ၊ ၎င်း၏ကိုယ်ပိုင်ရန်ပုံငွေမှဖြစ်စေ ရယူသုံးစွဲရမည်။ နောက်ဆုံးတွင် အဆိုပါတိုင်းပြည်က ၎င်း၏ချေးငွေများကို ပြန်ပေးရမည်ဖြစ်သဖြင့် စီမံကိန်းတစ်ခုလုံး၏ ငွေကြေးပမာဏအားလုံးမဟုတ်ပါက အများစုကိုပေးဆပ်ခြင်းဖြင့် အဆုံးသတ်ရလေ့ရှိသည်။

ကမ္ဘာ့ဘဏ်ချေးငွေများသည် တိုင်းပြည်များကို အောက်ပါလုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်ရာတွင် အထောက်အကူ ပြုသည်။

- ဘေးကင်းသော သောက်သုံးရေပေးဝေရေး။
- ကျောင်းများ ဆောက်လုပ်ရေးနှင့် ဆရာများအား လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးရေး။
- လယ်ယာထွက်ကုန်သီးနှံအထွက်တိုးရေး။
- သစ်တောနှင့် အခြားသဘာဝအရင်းအမြစ်များအား စီမံခန့်ခွဲရေး။
- ကားလမ်းမများ၊ ရထားလမ်းများနှင့် ဆိပ်ကမ်းများ ဆောက်လုပ်ရေးနှင့် ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းရေး။
- ဆက်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းကွန်ယက်များတိုးချဲ့ရေး။
- စွမ်းအင်တိုးမြှင့်ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးရေး။
- ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု တိုးချဲ့ရေး။
- ခေတ်မီတိုးတက်အောင် ဆောက်ရွက်ရေး။

ဤဘဏ်သည် တိုင်းပြည်များ၊ ကုမ္ပဏီများနှင့် ပုဂ္ဂလိက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ငွေထုတ်ချေးခြင်း များကို အားပေးရန်လေးကြိုးစားသည်။ တိုင်းပြည်အသီးသီးက ၎င်းတို့၏စီးပွားရေးကို ပိုမိုထိရောက် အကျိုးများလာစေရန် ပြန်လည်ပုံဖော်ရာ ကူညီပေးမည့် လုပ်ငန်းကျွမ်းကျင်သူပညာရှင်များအား ငှားရမ်းရန် လိုအပ်သည့် ငွေကြေးကိုလည်း ဤဘဏ်က ထုတ်ချေးလျက်ရှိသည်။

ဤဘဏ်မှပေးကမ်းနေသည့် အထောက်အပံ့သည် ငွေကြေးတစ်မျိုးတည်းမဟုတ်ပေ။ မကြာခဏပင် စီမံကိန်း တစ်ခုကိုဖြစ်စေ၊ ယင်းစီမံကိန်းကိုအသုံးပြုသည့် ပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာနှင့် လူမှုရေးအဆင့်အတန်းများကိုဖြစ်စေ၊ ဘဏ်ဝန် ထမ်းများကပေးသည့် အကြံဉာဏ်နှင့် အတွေ့အကြုံတို့သည်လည်း အရေးပါသော အထောက်အပံ့များ ဖြစ်ကြသည်။

လုပ်ငန်းတစ်ရပ်ကို မည်သို့လုပ်ငန်းလည်ပတ်ပါသနည်း။

- တိုင်းပြည်တစ်ပြည်က လိုအပ်ချက်တစ်ရပ်ကိုဖော်ထုတ်ကာ စီမံချက်တစ်ရပ်ကိုစတင်ချမှတ်ပြီး ဤဘဏ်မှ ချေးငွေတစ်ရပ်ကိုတောင်းခံလာသည့်အခါတွင် စီမံကိန်းတစ်ရပ်စတင်ဖြစ်ပေါ်လာသည်။ ထို့နောက် ငွေချေး သည့်တိုင်းပြည်နှင့် ကမ္ဘာ့ဘဏ်မှ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များသည် ယင်းစီမံချက်ကို စေ့စပ်သေချာစွာ စူးစမ်း လေ့လာကြသည်။
- ဘဏ်ဝန်ထမ်းများသည် ယင်းစီမံကိန်းကို စေ့စပ်သေချာစွာ ပြန်လည်သုံးသပ်ကြပြီး ယခုကဲ့သို့သော မေးခွန်း များကို မေးမြန်းလေ့ရှိသည်။ - ဤစီမံကိန်းသည် တိုင်းပြည်၏စီးပွားရေးကို အထောက်အကူပြုပါမည်လော၊ -အဆင်းရဲဆုံးသောပြည်သူများအား ဤစီမံကိန်းက အကျိုးပြုပါမည်လော။ - ဤစီမံကိန်းသည် ပစ္စုပ္ပန်တွင် သာမက အနာဂတ်တွင်ပါ ပတ်ဝန်းကျင်အပေါ် မည်သို့သက်ရောက်လာမည်နည်း။ - ဤစီမံကိန်းအတွက် အခြားမှရန်ပုံငွေထောက်ပံ့မှုများ ရှာဖွေတွေ့ရှိနိုင်ပါသလား။ - ငွေကြေးထောက်ပံ့မှုများ ပြီးဆုံးသွားပါက ယင်း စီမံကိန်းကို ဤတိုင်းပြည်က ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းသွားနိုင်ပါမည်လော။

- မဟာဗျူဟာကို မည်သို့ အကောင်အထည်ဖော်မည်ဆိုခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုများကို ဆောင်ရွက်လေ့ရှိသည်။ သဘောတူညီချက်တစ်ရပ် ရရှိသည့်အခါနှင့် ချေးငွေများကို အတည်ပြုပြီးသည့်အခါ လုပ်ငန်း စတင်နိုင်မည်ဖြစ်သည်။
- စီမံကိန်း၏ အကျိုးသက်ရောက်မှုကို သုံးသပ်ကြည့်လျှင် ဤဘဏ်၏ ထောက်ပံ့မှုများသည် ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံများတွင် မရှိမဖြစ်လိုအပ်ကြောင်း သိသာသည်။ အရင်းအမြစ်များသည် ရှာပါးနေပြီဖြစ်ရာ ၎င်းတို့ကို အကြီးမားဆုံး အကျိုးဖြစ်ထွန်းနိုင်မည့်နေရာများ အသုံးပြုရမည်။ ဆောင်ရွက်နေသည့် အစီအစဉ်များအား စောင့်ကြည့်အကဲဖြတ်ချင်းက အကျိုးခံစားခွင့်ရစေလိုသည်။ ပြည်သူများလက်ဝယ်သို့ အမှန်တကယ် ရောက်ရှိနေသလော သို့မဟုတ် ဤအစီအစဉ်များသည် အကျိုးမရှိဘဲဖြုန်းတီးရာ ရောက်နေသလောဆိုသည်ကို စီမံကိန်းမန်နေဂျာများသိရှိနိုင်ရန် အထောက်အကူပြုမည်ဖြစ်သည်။ စောင့်ကြည့်အကဲဖြတ်ခြင်းနှင့် အကဲဖြတ်မှုတို့က အနာဂတ်စီမံကိန်းများရေးဆွဲရေးနှင့်ပတ်သက်၍ သတင်းအချက်အလက်များကိုလည်း ဖော်ထုတ်ပေးသည်။